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همارشتن؛ ممتاز در کیفیت با درخشش همیشگی
اشاره: گفتگو با مهندس محسن صفایی، مدیرعامل گروه صنعتی همارشتن همواره قابل تامل است، چه اینکه این کارآفرین و مدیر نمونه ملی ایران، 
در بیان نظرات خود محافظه کاری نمی شناسد و البته تلاش دارد در نقدها و تحلیل شرایط حاکم بر کسب و کار جانب انصاف را نگه دارد. مهندس 
صفایی که از قضا یکی از معدود مدیران و فعالان اقتصادی صنعت پروفیل و در و پنجره یوپی وی سـی ایران اسـت که دسـت به قلم اسـت و همواره 
نظرات خویش را آشکارا رسانه ای می کند، مصمم است تا فضای نقد و نظر کارشناسی در صنعت در و پنجره یوپی وی سی همواره باز بماند. از شرایط 
حاکم برعرضه تولید پروفیل یوپی وی سـی از جمله اقدام به قیمت شـکنی، دسـتکاری در فرمول و رقابت های مخرب گلایه دارد و می گوید: امیدوارم 
قبـل از آنکه دیر شـود، همـه فعالان این صنعت نگرانی ها و دغدغه ها را جدی بگیرند. مدیرعامل گروه صنعتی همارشـتن بـا تاکید بر اینکه رویکرد 
نشریه »پنجره ایرانیان« به عنوان بازوی فرهنگی و رسانه ای صنعت در و پنجره یوپی وی سی ایران قابل تقدیر است، اعلام می کند: همارشتن چون 
همیشه به ممتاز ماندن در بالاترین سطح کیفیت در تولید و برتری در خدمات اعتقاد دارد و هرگز برای در اختیار گرفتن سهم بیشتری از بازار حاضر 
نخواهد شـد تا از اصول بنیادین خود مبنی بر رقابت سـالم و شـفاف و ارتقای کیفیت محصولات و خدمات عقب نشـینی نخواهد کرد. گفتگوی ویژه 

پنجره ایرانیان با مهندس صفایی را بخوانید:

 گروه صنعتی همارشتن چه برنامه های برای سال آینده دارد؟
در حال حاضر ما همان کارهایی را انجام می دهیم که در سال های گذشته انجام می دادیم 
PVC و از آنجایی که همارشتن صرفا تولیدکننده پروفیل نیست و در زمینه ی ورق های

س��اختمانی از جمله پروفیل های پل��ی وود هم فعالیت دارد، ب��ا نوآوری های منحصر به 
فردی توانس��تیم ورق های جدید با تنوعات بیش��تر با روکش ه��ای جدید تولید کنیم و به 
تنوع نیازها و س��لایق های متفاوت پاسخ شایس��ته دهیم و همچنان همارشتن به تولید و 
عرضه محصولات در س��طح ممتاز خود ادام��ه می دهد و هرگز اجازه نداده ایم و نخواهیم 
داد ک��ه آش��فتگی بازار به وی��ژه بازار پروفیل یوپی وی س��ی ما را در تله ارزان س��ازی با 
کاهش و یا دستکاری کیفیت مجبور سازد. تاکید می کنم که همارشتن برای حفظ کیفیت 
محصولات خود، به رغم دشوارشدن شرایط تجاری بین ایران با دیگر کشورها، همچنان 
اقدام به واردات مواد اولیه از ش��رکت های مطرح اروپایی می کند چرا که مصمم هس��تیم 
نام همارش��تن همچنان اول بماند و هرگز مانند برخی ش��رکت ها حاضر نیستیم به سبب 

آشفتگی های وضعیت بازار، برند خویش را خدشه دار کنیم. 
 آیا مشـکلاتی که درخصوص شبیه سـازی قالب هـای انحصاری و ثبت 
شده همارشتن توسط برخی واحدهای تولید ایجاد شده بود، برطرف شده 

است؟
متاس��فانه باید بگویم تخل��ف و تقلب معدود واحد های تولید پروفیل یوپی وی س��ی مبنی 
بر ش��بیه س��ازی قالب های منحصر به فرد و ثبت ش��ده همارش��تن همچنان ادامه دارد 
و محصولات ش��بیه سازی ش��ده به راحتی در بازار عرضه می ش��ود و برخی مشتریان و 
اعضای خانواده همارشتن نسبت به این موضوع گزارش های مستند خود را ارائه کرده اند، 
اما تاکنون پیگیر های ما نتیجه نداده و تنها س��رمایه ما در این ش��رایط وفاداری مشتریان 

همارش��تن اس��ت که همچنان اصول کیفی را رعایت می کنند و در دام ش��بیه س��ازی ها 
نمی افتند. امیدواریم تجربه تلخ ش��بیه س��ازی قالب های همارش��تن باعث تحریک حس 
همدردی بقیه تولیدکنندگان پروفیل یوپی وی سی ایران شود و دست کم برای حفظ منافع 

و رعایت اصول اخلاق حرفه ای کسب و کار فکری بکنند.
 شما هیچ وقت حاضر نشده اید اقدام به قیمت شکنی یا همان دامپینگ 
شـوید و محصولات همارشتن را با قیمتی پایین تر از قیمت تمام شده به 
بازار عرضه کنید. آیا نگران این نیسـتند که ممکن اسـت رقبا بخشـی از 

سهم همارشتن از بازار را در اختیار بگیرند؟
مس��لما اقدام برخی ش��رکت ها مبنی بر قیمت شکنی با وجود همه اعتراض ها و هشدارها 
باعث ش��د تا فض��ای بازار از دس��ت تولیدکنن��دگان داخلی پروفیل یوپی وی س��ی ایران 
خارج ش��ود و س��هم بالایی از بازار آنهم در ش��رایطی که نرخ ارز افزای��ش یافته بود، در 
اختیار ش��رکت های واردکننده پروفیل یوپی وی س��ی قرار گیرد. این اعتقاد من به عنوان 
یک کارآفرین ایرانی اس��ت که قیمت ش��کنی یک خیانتی اس��ت در حق صنعت پروفیل 
یوپی وی سی ایران شده و همگان را دچار آسیب نموده وقبل از همه خود طراحان در دام 
دامپینگ افتاده اند. البته تجربه نش��ان داد که ادامه حیات این گونه شرکت هایی که اقدام 
به دامپیگ و عرضه محصولات با قیمت پایین تر از هزینه تمام ش��ده می کنند، در نهایت 
بازنده خواهند بود چرا که آنها به تدریج با بی اعتمادی مشتریان و مصرف کنندگان مواجه 
خواهند ش��د. همارش��تن هرگز وارد عرضه دامپینگ و مواردی که رقابت در بازار را ناسالم 
می سازد، نخواهد شد و به سهم خویش اطلاع رسانی کرده ایم و جهت این روشنگری ها 

مورد انتقادنیز قرار گرفته ایم. 
 اما شما حتما اطلاع دارید که افزون بر قیمت شکنی توسط برخی عرضه 
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کنندگان پروفیل یوپی وی سی، شاهد دستکاری در فرمول و ترکیب مواد 
اولیه در فرایند تولید پروفیل یوپی وی سـی تولید داخل هم هسـتیم. شـما 

این خطر را تا چه میزان جدی می دانید؟
ای��ن خطر همچنان وجود دارد و باید تاکید کنم متاس��فانه برخی تولیدکنندگان که قدرت 
تولید با مواد درجه یک را ندارند و به دام قیمت ش��کنی و ارزان س��ازی محصولات خود 
افتاده اند، به ناچار به جای مواد اولیه مرغوب و اس��تاندارد اروپایی و حفظ اس��تانداردهای 
تولی��د پروفیل، اقدام ب��ه واردات مواد اولیه متفرقه و ترکیب آنه��ا بدون رعایت فرمول و 
استاندارد مشغولند . این اقدام آنها نه تنها میزان مقاومت و کیفیت پروفیل در برابر شرایط 
محیطی و جغرافیایی را زیر س��وال می برد، بلکه ش��اهد افت وزن اس��تاندارد پروفیل های 
یادش��ده نیز هس��تیم و از آنجایی که آزمایش��گاه تخصصی و مجهز همارشتن، به عنوان 
آزمایشگاه  همکار موسسه اس��تاندارد ایران محسوب می شود، به راحتی می توانیم کیفیت 
بد پروفیل ها را با آزمون های تخصصی رصد و ارزیابی کنیم  و طبیعی اس��ت که به طور 
دقیق نس��بت به کیفیت پروفیل های موجود در بازار اطلاعات دقیق تری در اختیار داریم 
که به واقع برخی نگرانی ها مبنی بر دستکاری در فرمول و ارزان سازی  را تایید می کند.

 اما سوال این است که چگونه برخی پروفیل های وارداتی فاقد استاندارد، 
گواهینامه فنی می گیرند و از مراحل سخت استاندارد داخلی عبور می کنند 

و وارد کشور و عرضه می شود؟
از قض��ا یکی از اعتراض های بنده به مرکز تحقیقات راه س��اختمان و شهرس��ازی همین 
است که تحت چه ش��رایطی به پروفیل های گواهینامه داده می شود. چرا که واقعیت این 
اس��ت که بخشی از پروفیل های وارداتی از کش��ورهای همسایه در شرایط نابرابری مورد 
آزمون ه��ای فنی و کیفی ق��رار می گیرند به نحوی که یک پروفیلی را برای تس��ت فنی 
توسط شرکت های واردکننده به مرکز تحقیقات ارائه می کنند و گواهی نامه های فنی لازم 
را دریافت می کنند اما پروفیل هایی که وارد و در کش��ور عرضه می ش��ود، همان پروفیلی 
نیس��ت ک��ه کیفیت آن مورد تایید مرک��ز تحقیقات قرار گرفته اس��ت و هیچگونه امکان 
کنترل نیز وجود ندارد  به همین دلیل اس��ت که اینجانب اعتقاد دارم که ش��رایط و فرایند 
حاکم بر آزمون های فنی پروفیل های یوپی وی سی بین محصولات تولید داخل و وارداتی 
عادلانه نیس��ت. چرا که در خصوص تولیدکنندگان داخلی، کارشناسان مرکز تحقیقات به 
راحت��ی از انبار و خط تولید واحدهای صنعتی داخلی نمونه برداری می کند اما در خصوص 
پروفیل ه��ای وارداتی این چنین فرایندی طی نمی ش��ود که به نظر یک خطاس��ت. البته 
خطر دیگر اینجاست که آزمایشگاه های مبادی ورودی برای دادن مجوز واردات کالا هم 
الزامات فنی و مقررات تعیین ش��ده را رعایت نمی کنند و به هر صورت شاهد این هستیم 

که پروفیل های فاقد کیفیت به راحتی وارد کشور می شود.
 با توجه به برخی مشـکلات و چالش های ایجاد شـده در بازار و صنعت 
پروفیل های یوپی وی سـی، فکر می کنید بیشـتر چه شرکت های تضعیف 

می شوند و با مشکلات بیشتر مواجه خواهند شد؟
درباره چش��م انداز آینده ش��رکت همارش��تن در این ش��رایط باید اعلام کنم که راهبرد 
همارش��تن به گونه ای اس��ت که برای همیشه جایگاه ممتاز خودمان را حفظ خواهیم کرد 
و دس��تکم از این میزان هوش��یاری و تدبیر برخوردار هستیم که به تله های ایجاد شده در 
این صنعت نیافتیم. اما قبول دارم که مشکلات و چالش ها و خطاهای خواسته و ناخواسته 
برخی فعالان این صنعت، به کل صنعت ضربه می رس��اند و بدیهی اس��ت که این انتظار 
س��ایر تولید کنندگان وجود دارد که در نتیجه یک تلاش فراگیر و خرد جمعی، مانع افت 
بیشتر کیفیت و بروز رفتارهای ناسالم و مخرب شوند. در این شرایط هم بدیهی است که 
ش��رکت های متفرقه دیگر هم در مس��یر ارتقای کیفیت گام بر خواهند داشت و در نتیجه 
می توان برای جلوگیری از عرضه کالاهای فاقد کیفیت خارجی جلوگیری کرد و یا دست 
کم تقاضا برای این کالاها را کاهش داد.به طور مشخص انتظار می رود که تولیدکنندگان 
برجس��ته سیاس��ت های خود را اصلاح کنند و قیمت های صحیح و واقعی را مبنای رقابت 
قرار دهند و حفظ بازار مهمتر از سهم بازار قلمداد شود. در این صورت شرکت های ممتاز 
در س��طح برتر باقی می مانند و مش��تریان خ��ود را حفظ خواهند کرد و دیگر ش��رکت ها 
هم می توانند تولیدات خود را در س��طح متوس��ط و کلاس economy عرضه کنند و 
مزاحمتی هم در میدان رقابت ش��کل نخواهد گرفت. اما وقتی ش��رکت هایی دارای برند 
تحت تاثیر تولید کنندگان س��طوح دیگر قرار گیرند و در س��طح قیمت های آنان س��هم 
خواهی کنند و وارد بازار شرکت های رده پایین تر شوند، طبیعی است که نظم نسبی بازار 

به هم می خورد و شاهد افت بیشتر کیفیت محصولات هرج و مرج بیشتر خواهیم بود.
 روابط شـما با انجمن صنایع تولیدکنندگان پروفیل یوپی وی سی به چه 

نحوی است؟
همگی از دوس��تان بنده هس��تند و در کمال احترام با یکدیگر مراوده داریم اما سیاس��ت 

همارشتن تحت تاثیر هیچ شرکت و انجمن و سازمانی نیست.
 همارشـتن به افزایش ظرفیت تولید فکر می کند یا تنوع محصول یا به 

حفظ بازار و کیفیت؟
در ش��رایط کنون��ی صرفا به حفظ کیفی��ت فکر می کنم و فقط این ه��دف مهم بوده که 
توانس��ته نجات بخش همارش��تن برای ایس��تادن در رده ممتاز تولید با کیفیت باش��د و 
رضایت همیش��گی مش��تریان و وفاداری آنها با همارشتن را رقم بزند. در واقع همه شاهد 
آن هستند که محصولات همارشتن نه در آزمایشگاه های تخصصی که در آزمایشگاه های 
طبیعت هم سربلند بیرون آمده و نخستین محصولات همارشتن که از 1384 عرضه شده 
و پنجره هایی که توس��ط همارش��تن در اقصی نقاط کشور و شرایط آب و هوایی گوناگون 
نصب شده است، الان قابل مشاهده است و به راحتی می توان کیفیت آن را زیر ذره بین 
قرار داد. بنده همواره تلاش کرده ام که به جامعه صنعتی که خودم در آن فعالیت دارم نه 
دروغ بگویم، نه فریبکاری کنم ونه به بیراهه بروم. مشتری مداری همارشتن کاملا اثبات 
شده است و بی هیچ دغدغه ای اعلام می کنیم که در همارشتن برای همیشه برای ارزیابی 

کیفیت محصولات به روی همه باز است.
 شـما منتقد اجرای فاز نخسـت هدفمندی یارانه ها بودید و حالا که قرار 
اسـت فاز دوم هدفمندی یارانه ها در دولت جدید اجرایی شـود، بازهم بر 

نظر قبلی خود استوار هستید؟
مس��لما الان هم بر این عقیده هس��تم که اجرای فاز دوم هدفمندی یارانه ها با توجه به 
ش��رایط رکود توام با تورم ب��الا مخاطره امیز خواهد بود. ببینید دو اش��تباه تاریخی بزرگ 
در کش��ور روی داد که یکی از آنها فاز نخس��ت هدفمندی یارانه ه��ا و دیگری راه اندازی 
مس��کن مهر بود. همیش��ه می گفتم اگر قبل از اجرا، ساختار ها و بس��تر آن ها آماده نباشد، 
به اهداف و نتیجه مطلوب نخواهیم رس��ید و ش��تابزدگی در اجرای هم دو پروژه و اجرای 
ناقص بر همگان روش��ن اس��ت، الان هم معتقدم که زمان و بس��تر مناسب برای اجرای 
فاز دوم هدفمندی یارانه ها نیس��ت، در حالی که هم هدفمندی یارانه ها و هم مسکن مهر 
می توانس��ت یک انقلاب اقتصادی باش��د ولیکن باید قبول کنیم چنی��ن اتفاقی رخ نداده 

است.
 انتظـار داریـد آقای آخوندی وزیر راه و شهرسـازی دولـت یازدهم، به 
عنوان نفر اول متولی صنعت ساختمان ایران چه اقدامی برای حفظ کیفیت 

مصالح ساختمانی و ارتقای سطح استانداردهای کشور انجام دهد؟
بگذاری��د بگویم که یک اقدام صحیح وزیر راه و شهرس��ازی و دولت یازدهم تا این لحظه، 
آزادس��ازی خرید و فروش مس��کن مهر بود که انتظار میرود باعث شود با ورود سرمایه ها 
از خارج از مسکن مهر  برای تکمیل و تجهیز و ارتقای سطح کیفیت ساخت مسکن مهر 
بیش��تر ش��ود و عملا این حق انتخاب به مردم داده ش��ده که بتوانند متناسب با بودجه و 
س��لیقه خود، کالای و مصالح ساختمانی مورد نظر خود را انتخاب کنند نه اینکه گرفتاری 
قیمت به کیفیت لطمه بزند و این مساله به طور حتم، رونق ساختمان را به همراه خواهد 
داش��ت. همین تجربه موفق در کوتاه مدت نش��ان داد که امیدواری ها به افزایش س��طح 
کیفیت س��اختمان و رعایت اس��تانداردها در دوران وزارت آقای آخوندی بیشتر خواهد شد 
و انتظار می رود که بخش��ی از الزامات اجرایی استانداردهای تدوین شده صنعت ساختمان 
به ویژه در زمینه صنعت در و پنجره یوپی وی س��ی در دولت یازدهم تعیین تکلیف ش��ود و 
از همه مهمتر اینکه در ش��رایط خرید و فروش می توان ش��اهد افزایش ورود س��رمایه از 

بیرون به داخل مسکن مهر بود. 
 و سخن آخر شما

من از مجله پنجره ایرانیان هم واقعا قدردانی می کنم که در چند سال گذشته با همکاری 
بااین نش��ریه احساس کردم  که ورای فعالیت های تجاری و انتشار تبلیغات شرکت ها، به 
بخش ه��ای دیگ��ر مثل دیدگاه ها و نظرات فعالان این صنعت توجه ویژه نش��ان می دهد 
و همواره رویکرد این ماهنامه ترویج و انتش��ار دیدگاه های مختلف را دارد و به واقع باید 
بگویم که نش��ریه پنجره ایرانیان، بازوی فرهنگی و رسانه ای صنعت درو پنجره می باشد 

و افتخار می کنیم که با نشریه پنجره ایرانیان همکاری داریم.


